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Przymiotniki    

W języku norweskim (jak w polskim) występuje zgodność przymiotnika z rzeczownikiem co 
do liczby i rodzaju.

                                            Formy regularne

   1. Liczba pojedyńcza:

      formy nieokreślone                                        formy określone                                                  

1.en stor bil                                                            den store bilen
2.ei  stor lampe                                                      den store lampa
3.et stort  bord                                                       det store bordet

Det er en stor bil -  To jest (jakiś) duży samochód.
Den/denne store bilen er pen.- Tamten/ten duży samochód jest piękny.

Det er ei (en) stor lampe. - To jest (jakaś) duża lampa.
Den/denne store lampa er pen. - Tamta/ta duża lampa jest piękna.

Det er et stort bord. -  To jest (jakiś) duży stół.
Det/dette store bordet er pent.- Tamten/ten duży stół jest piękny.

Formy nieokreślone męsko i żeńskoosobowe nie mają końcówki.
Forma nijaka przymiotnika ma końcówkę -t
Wszystkie formy określone mają tę samą końcówkę -e

       2. Liczba mnoga:
 
       formy nieokreślone                                  formy określone  
   

      1. store biler                                                de store bilene
        2. store lamper                                         de store lampene
        3. store bord                                             de store bordene
 
                                                         
Det er store biler     -     To są (jakieś) duże samochody.
De/disse store bilene er pene.  - Tamte/te duże samochody są piękne.

Det er store lamper -  To są duże lampy.
De/disse store lampene er pene. - Tamte/te duże lampy są piękne.
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Det er store bord. - To są duże stoły.
De/disse store bordene er pene. - Tamte/te duże stoły są piękne.
                                                               
Wszystkie formy (określone i nieokreślone) przymiotników w liczbie mnogiej mają końcówę –e
                                                                           
                                                              
                                                            Formy nieregularne
                                            
                                   blå  -   blått –     blå
                                   grå  -   grått –     grå
                                   rå    -   rått  -      rå                   (surowy)
                                   skrå -  skrått-   skrå                  (pochyły)

                                   ny   -  nytt -   nye
                                   
                                   trygg-    trygt-    trygge             (bezpieczny)
                                   stygg-    stygt-   stygge      
                                  
                                   tynn-      tynt-    tynne
                                   tykk-      tykt-    tykke

                                   gammel-     gammelt-    gamle
                                   vakker-       vakkert-      vakre
                                   åpen-          åpent-          åpne     (otwarty)

                                   grei-      greit-      greie               (łatwy)

                                 Przymiotniki zakończone na -t:
                                 
                                  svart (sort) -   svart (sort)-    svarte (surte)
                                  kort           -    kort          -     korte             (krótki)
                                  flott-         -     flott         -     flotte             (mądry, wspaniały)
                                  lat             -     lat            -     late               (leniwy)
                                  moderat     -    moderat  -    moderate        (umiarkowany)
                                  interessant -    interessant-    interessante
ALE:
                                  hvit -     hvitt  -   hvite
                                  søt  -      søtt   -   søte                   (słodki)

                                        Przymiotniki, które nie zmieniają formy:

                                  bra-        bra -       bra
                                  tro-         tro  -       tro                   (oddany)       
                                  sky-        sky-        sky                  (nieśmiały)  
                                  sta-         sta-         sta                    (uparty)
                                  sjalu-      sjalu-      sjalu
                                  lilla-        lilla-       lilla
                                  edru-       edru-      edru                 (trzeźwy)
                                  slu  -       slu-         slu                    (przebiegły)  
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                      Przymiotniki z końcówką -s, które nie zmieniają formy:

                                stakkars-   stakkars-    stakkars         (biedny)
                                gratis   -    gratis    -     gratis
                                delvis  -    delvis    -    delvis             (częściowo)

                                                                  
Przymiotniki z końcówką – (l)ig przyjmują tylko końcówkę -e w l.mnogiej:

                  heldig –       heldig -       heldige       ( szczęśliwy, mający farta)
                      lykkelig-     lykkelig-     lykkelige     (szczęśliwy, radosny)
                      vennlig-      vennlig-       vennlige     (przyjazny)
                      vanskelig-   vanskelig-   vanskelige
                      billig-          billig-          billige
                      forsiktig-    forsiktig-     forsiktige     ( ostrożny) (forszykti)

                     Proszę pamiętać, że nie wymawia się końcowego -g !

 Przymiotniki z końcówką – sk odnoszące się do narodowości lub w wyrazach wielosylabowych:

                    norsk-           norsk-          norske
                    engelsk-       engelsk-       engelske
                    krigerisk-     krigerisk -    krigeriske       (wojenny, wojowniczy)
                    rebelsk-        rebelsk-        rebelske         (buntowniczy)
                    mekanisk-    mekanisk-    mekaniske      (mechaniczny)
                    fantastisk-    fantastisk-    fantastiske
                    praktisk-      praktisk-       praktiske

Ale:
Przymiotniki jednosylabowe zakończone na -sk odmieniają się regularnie:

                   fersk- ferskt- ferske    (świeży)
                   frisk-  friskt- friske     (zdrowy)

                             Niektóre przymiotniki z końcówką -d:

                   solid –       solid -        solide                 (solidny, trwały)
                   stupid-       stupid-       stupide               (głupi)
                   absurd-      absurd -     absurde
                   glad-          glad-          glade                  (szczęśliwy, zadowolony)
                   fremmed-   fremmed-   fremmede         (obcy)

Ale:
               Większość przymiotników z końcówką -d odmienia się regularnie:

                             rød –   rødt -    røde
                             bred-   bredt-   brede    (szeroki)
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 Odmiana  przymiotnika  "liten" jest w całości nieregularna !!!

                                                   liten- lita- lite – lille- små  

        en liten gutt-     den lille gutten                    små gutter-    de små guttene
        ei  lita pike  -    den lille pika                       små piker-     de små pikene
        et  lite barn -     det lille barnet                     små barn –    de små  barna

OPPGAVE 1.

1.To jest nowy samochód.......................................................................................................................
   Ten/tamten nowy samochód jest tani..................................................................................................
   To są nowe samochody.......................................................................................................................
   Te/tamte nowe samochody są tanie....................................................................................................

2. To jest stara lampa..............................................................................................................................
     Ta/tamta stara lampa jest droga.........................................................................................................
     To są stare lampy...............................................................................................................................
     Te/tamte stare lampy są drogie.........................................................................................................

3. To jest brzydki obraz..........................................................................................................................
    Ten/tamten brzydki obrazek jest zielony............................................................................................
    To są brzydkie obrazki.......................................................................................................................
     Te/tamte brzydkie obrazki są zielone................................................................................................

4. To jest piękny stół...............................................................................................................................
     Ten/tamten piękny stół jest duży........................................................................................................
     To są piękne stoły...............................................................................................................................
      Te/tamte piękne stoły są duże...........................................................................................................

5. To jest mały piesek.............................................................................................................................
     Ten/tamten mały piesek jest miły......................................................................................................
     To są małe pieski..............................................................................................................................
      Te/tamte małe pieski są miłe............................................................................................................

6. To jest (mała )czapeczka................................................................................................................
    Ta/tamta czapeczka jest ciepła...........................................................................................................
    To są (małe) czapeczki.....................................................................................................................
     Te/tamte czapeczki są ciepłe.............................................................................................................

7. To jest mały pokój............................................................................................................................
    Ten/tamten mały pokój jest biały........................................................................................................
    To są małe pokoje.............................................................................................................................
     Te/tamte małe pokoje są białe.........................................................................................................

8. To jest norweski znaczek.................................................................................................................
     Ten norweski znaczek jest mały.......................................................................................................

    To są norweskie znaczki.....................................................................................................................
     Te/tamte norweskie znaczki są małe.................................................................................................



 
                   

         
     

  

        
                                   

         

  
 


